

## 消防及救護青年團

# Fire and Ambulance Services Teen Connect (FAST Connect)

二零二三/二四學年在全港18區成立地區青年團。 團員,並預期在二零二四/二五學年完結前,團員人 數增至1,200人,以及進一步推廣至小學層面。

為了讓更多青少年加入消防及救護青年團,消防處在 With a view to allowing more young people to join the Fire and Ambulance Services Teen Connect (FAST Connect), the FSD launched the 18 District FAST 截至二零二四年年底, 青年團已招募超過1,000名 Connect in the 2023/24 school year. As at the end of 2024, the FAST Connect had recruited over 1,000 members. It is expected that its membership will increase to 1,200 by the end of the 2024/25 school year, and be further expanded to cover primary schools.

#### 消防及救護青年團二零二四年主要活動 Major events of FAST Connect in 2024



二月二日到訪政府飛行服務隊總部 Visit to the Government Flying Service Headquarters on February 2



四月二十八日與前香港花樣滑冰運動員 馬曉晴小姐(前排左)體驗滑冰

Ice skating experience with former Hong Kong figure skater Miss Maisy Ma (left, front row) on April 28



六月十二日與前中國國家女子排球隊

Volleyball experience with the former members of the China Women's National Volleyball Team on June 12



八月十八至二十四日在廣東省惠州參與

FAST Connect Greater Bay Area Work Experience Programme in Huizhou, Guangdong Province from August 18



八月二十六至二十七日參與消防生活體驗計劃 Fire Station Experience Programme from August 26 to 27



八月參與部門實習計劃 FSD Internship Programme in August



九月二十八日參與「慶祝中華人民共和國成立七十五周年消防及救護青年團大匯操」 FAST Connect Rally in Celebration of the 75th Anniversary of the Founding of the People's Republic of China on September 28



Visit to the Greater Bay Area from November 30 to December 1

89 90 融入社區及青年發展 香港消防處年報 2024 HKFSD Review 2024 Integration into the community and youth development

# 消防處社區聯動網絡 **FSD Community Collaboration Network**

消防處社區聯動網絡由18個地區防火委員會的主席組成, The FSD Community Collaboration Network comprises 協助本處與社區建立良好伙伴關係,以便推行部門政策和措 施。社區聯動網絡亦為本處提供渠道,將消防安全和社區應 急準備信息傳遞至地區層面。

chairpersons of the 18 District Fire Safety Committees. It helps foster good partnership with the community, so as to facilitate the implementation of the department's policies and measures. It also acts as a channel for disseminating messages on fire safety and community emergency preparedness at district level.

消防處社區聯動網絡定期舉行會議,就部門制訂和推行社區公眾安全策略,以及消防安全事宜交換意見。 Members of the FSD Community Collaboration Network hold regular meetings to exchange views on the formulation and implementation of the department's community public safety strategy and fire safety issues.



91 92 香港消防處年報 2024 融入社區及青年發展 HKFSD Review 2024 Integration into the community and youth development

# 第十五屆全國運動會的籌備工作 Preparation work for the 15th National Games

由粤港澳三地聯合承辦的第十五屆全國運動會,以及全國第十二屆殘疾人運動會暨第九屆特殊奧林匹克運動會將於二零二五年十一月和十二月舉行。消防處於二零二四年四月一日成立全國運動會支援課,負責為運動會制定消防安全規定和滅火救援應急預案。

消防處全力支援各項測試賽,並參與在多個比賽場地進行的 跨部門重大事故及反恐演習。本處亦與廣東省和澳門有關單 位保持緊密聯繫和合作,確保運動會順利舉行。 The 15th National Games, the 12th National Games for Persons with Disabilities and the 9th National Special Olympic Games will be co-hosted by the Guangdong, Hong Kong and Macao authorities in November and December 2025. The FSD established the National Games Support Division on April 1, 2024 to formulate fire safety requirements and firefighting and rescue plans for emergencies in preparation for the Games.

The FSD has been providing full support to various test events and participated in inter-departmental major incident and counter-terrorism exercises held at the competition venues. The department also maintains close communication and collaboration with relevant units of Guangdong Province and Macao to ensure the smooth running of the Games.



消防處參與於粉嶺香港哥爾夫球會進行的跨部門演習,模擬在第十五屆全國運動會 哥爾夫球賽事期間發生重大及反恐事故。

The FSD participates in an inter-departmental exercise at the Hong Kong Golf Club in Fanling which simulates major and counter-terrorism incidents occurring in the golf event of the 15th National Games.



消防處於第十五屆全國運動會公路自行車測試賽期間,在閉環賽事車隊內及外圍的策略性據點部署消防及救護資源,以應對緊急情況。

The FSD deploys fire services and ambulance resources at strategic locations inside and outside the closed-loop race convoy to deal with emergencies during the 15th National Games road cycling test event.

### 消防處義工隊 FSD Volunteer Team

消防處義工隊由逾2,000名軍裝和文職人員組成。二零二四年, 義工隊隊員於休班期間參與超過33.000小時的社會服務。

The FSD Volunteer Team comprises over 2,000 uniformed and civilian staff members. In 2024, volunteers from the team committed more than 33,000 off-duty hours to community services.



消防處義工隊參與不同的志願活動,以服務社會和幫助有需要人士為己任。

The FSD Volunteer Team participates in various voluntary activities with the aim of serving the community and helping people in need.

# 少數族裔青少年發展團隊 Ethnic Minority Youth Development Team

少數族裔青少年發展團隊的宗旨是透過與學校、非政府組織和宗教團體合辦活動和宣傳計劃,向少數族裔青少年提供就業建議及鼓勵他們加入消防處。截至二零二四年年底,約有260名少數族裔青少年加入團隊,並定期出席本處的招聘講座和活動。另外,截至二零二四年年底,消防處招聘了合共20名少數族裔軍裝人員。

The Ethnic Minority Youth Development Team aims to provide career advice to ethnic minority (EM) youth and encourage them to join the FSD through activities and publicity campaigns in collaboration with schools, nongovernment organisations and religious organisations. As at the end of 2024, about 260 EM youth had joined the team and regularly attend the department's recruitment talks and activities. In addition, the FSD had recruited a total of 20 EM uniformed staff as at the end of 2024.



少數族裔青少年發展團隊於二零二四年十二月與其他紀律部隊和輔助部隊 合辦「跨紀律部隊少數族裔青少年訓練計劃」。圖示少數族裔青少年參與團隊 訓練活動和體驗滅火工作。

The Ethnic Minority Youth Development Team organised the Cross-disciplined Forces Training Programme for Ethnic Minority (EM) Youth with other disciplined and auxiliary services in December 2024. Photos show the EM youth participating in team-building activities and getting a taste of firefighting experience in the Programme.

93 香港消防處年報 2024 融入社區及青年發展 Integration into the community and youth development HKFSD Review 2024 94